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 فخیم زاده: برخی حرف ها 
بیش از حادثه کرمان دلم را شکست 

کارگردان و بازیگر پیشکســوت سینما، تلویزیون و 
تئاتر ضمن تسلیت شهادت ۱۰ ها نفر از هموطنان 
کشــورمان در عملیات تروریســتی کرمان گفت: 
برخــی حرف ها بیشــتر از حادثه کرمــان دلم را 

شکست و غمگینم کرد.
مهدی فخیم زاده در گفت وگو با ایرنا با اشاره به این 
که چنیــن حوادثی ما را غمگین و ناراحت می کند، 
اظهار داشــت: از رودررویی با کســانی که از غم و 
ماتم مردم شــادمانی کردند پرهیز می کنم. برخی 
حرف ها پس از شهادت هموطنان در کرمان مطرح 
شد که بیشــتر از حادثه دلم را شکست و غمگینم 
کرد. فخیم زاده در پاسخ به برخی افراد که در میان 
اندوه و درد و رنج مردم شــادمانی کردند گفت: درد 
و رنج مردم قابل خوشــحالی نیســت بلکه غم افزا و 
ناراحت کننده است. پیشکســوت سینما، تلویزیون 
و تئاتر اظهار داشــت: امیدوارم دیگر شــاهد چنین 
حوادثی در کشور نباشیم و دیگر هرگز تکرار نشوند. 
مردم ایران از حادثه کرمان اندوهگین هستند. بازیگر 
سینما گفت: این شکافی که بین جامعه ایجاد شده 
است بسیار خطرناک است و باید کسانی که قدرت 
اجرایی در کشور دارند تلاش کنند که یک همدلی 

ملی بین آحاد مختلف جامعه شکل بگیرد.
پیشکسوت عرصه سینما بدل کردن اختلاف سلیقه 
را به دشمنی از برنامه های بدخواهان ایران عنوان 
کرد و گفت: برخی دشمنان بیرونی ایران با نیت و 
همچنین برخی افراد داخل کشور به دلیل حماقت، 
تنوع فکری افــراد را به شــکاف تبدیل می کنند 
درحالی که اگر کسی خود را دلسوز مردم و کشور 
می داند به جای اینکه برای استفاده های حزبی و 
جناحی بر فاصله میان مــردم بیفزاید، باید تلاش 

کند که بر نقطه اشتراکات در جامعه تاکید کند.
فخیم زاده به نقش سینما در نشان دادن تروریست 
در جامعه اشــاره کرد و گفت: سینمای ایران باید 
بســتر شناخت مردم را نسبت به مسائل کشور بالا 
ببرد. چهره تروریســت هایی که نشان دادند از هر 
فرصتی برای ضربه زدن به مردم استفاده می کنند 
باید در آثار ســینمایی نشان داده شــود تا مردم 

نسبت به پیرامون خود آگاه شوند.
در عملیات تروریســتی در گلزار شهدای کرمان و 
مســیر زائران سردار سلیمانی، ۲ انفجار در یکی از 
محورهای منتهی به گلزار شهدای کرمان؛ در ۷۰۰ 
متری مزار شهیدسلیمانی و در یک کیلومتری مزار 
و خارج از مسیر زائران و مسیرهای بازرسی رخ داد 
و ۹۱ نفر شهید و بیش از ۲۰۰ نفر مجروح شدند.

خبــــر

هلال تروریسم!

بعــد از دو عملیــات تروریســتی در حــرم مطهر 
شــاهچراغ )ع( در شــیراز که عاملین آن از تبعه 
تاجیکستان بودند، حادثه تروریستی کرمان که این 
مرتبه هم عاملین آن تاجیکستانی بودند نشان داد 
که داعــش و حامیان بین المللی آن یعنی آمریکا، 
رژیم صهیونیســتی و تفکر وهابیــت، عزم خود را 

برای جذب جوانان تاجیک جزم کرده اند.
در حقیقت داعشی ها از علاقه و اعتقادات افراطی 
دینی جوانان تاجیک که با حکومت شــان مشکل 
دارند ســوء استفاده کرده و خود را به عنوان مظهر 
حکومت اسلام و شــارع مقدس معرفی نموده و از 
این طریق جوانان را برای اقدامات ضد انســانی و 

پلید خود جذب و آموزش داده اند.
با نگاه به سوابق اقدامات تروریستی طی بیست سال 
گذشته که عمدتاً ازمرزهای شرقی کشور در خاک 
ایران انجام شده است می بینیم با مطرح شدن نام 
تاجیکستان در اقدامات اخیر، در حقیقت استکبار 
جهانی یک »هلال تروریســتی« را در شرق ایران 
شکل داده و عملا ســه کشور پاکستان، افغانستان 
و تاجیکستان، محوریت این هلال را شکل داده اند، 
هر چند ممکن اســت گفته شــود دولــت ایران و 
تاجیکستان با هم مشــکل خاصی ندارند و روابط 
دوســتانه ای با هم دارند ولی عضویــت اتباع این 
کشور در اقدامات تروریستی عملا این فرضیه ضد 
امنیتی را تقویت می کند که این »هلال« تشکیل 
شــده و فعال اســت. اینکه در برابــر اقدامات ضد 
امنیت ملی که از ناحیه این هلال متوجه کشورمان 
شــده و می شــود، چه باید کرد؟ بنظر می رسد که 
»میدان و دیپلماسی« باید در یک رابطه تنگاتنگ 

با این اقدامات تروریستی مقابله کند.
پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی در خصوص پاسخ 
سخت به عاملین شهادت ده ها نفر از هموطنان در 
کرمان و مجروح شدن عده زیادی ، در واقع فرمانی 
برای فعال شدن »میدان« برای دادن پاسخ سخت 
به تروریست ها بود و پس از این فرمان نیز دستگاه 
دیپلماســی باید فعالیت خود را شدت بخشیده و 
در مذاکرات خود با ســه کشــور هلال تروریستی، 
آن ها را نسبت به استفاده خاک شان برای اقدامات 
تروریستی در ایران بر حذر دارند و عواقب برخورد 

نکردن با تروریست ها را به آن ها متذکرشوند.
اما به مــوازات همه این اقدامــات نباید از اجرایی 
شــدن عملیات تامینی و حفاظت شدید از مرزها 
و جلوگیری از ترددهای غیر مجازغافل شــد، چرا 
که در شــرایط کنونی کشور و ورود بی قاعده اتباع 
افغانســتان به داخل کشور باید حساسیت لازم در 
بین مسئولان نظامی و امنیتی بیش از گذشته بالا 
برود تا درعمل اشــرار هلال تروریستی نتوانند به 

اهداف شوم خود دست پیدا کنند.

نکتهسنج!

دبیر چهاردهمین جشنواره مردمی فیلم عمار گفت: فعالان 
عمار باید توجه بیشتری به ذائقه مخاطبان داشته باشند که 
پس از بحران تولید و توزیع، مشکل مصرف را هم حل کنند.  
دومیــن نشســت رســانه ای دســت اندرکاران برگــزاری 
چهاردهمیــن جشــنواره مردمی فیلم عمــار در مجموعه 
»حسینیه هنر« با حضور خبرنگاران و اصحاب رسانه برگزار 
شد. دست اندرکاران برگزاری چهاردهمین جشنواره مردمی 
فیلم عمار متشکل از ســهیل اسعد دبیر جشنواره، محمد 
صادق شهبازی قایم مقام شــورای سیاستگذاری جشنواره 
عمار و حمید صالحی دبیر اجرایی جشنواره دیروز در قالب 
دومین نشست خبری این رویداد رسانه ای که در مجموعه 
»حسینیه هنر« برگزار شد، به تشریح برنامه های نهایی در 

حوزه های اجرایی این رویداد پرداختند.
سعیل اســعد دبیر چهاردهمین جشــنواره فیلم عمار در 
ابتدای این نشست رســانه ای ضمن یاد و خاطره شهدای 
گرانقدر حادثه تروریســتی زائران مزار شــهید حاج قاسم 
سلیمانی، شهید سید رضی موسوی و دیگر شهدای انقلاب 
و جبهه مقاومت گفت: ما در حوزه برگزاری جشنواره عمار 
بحران توزیع داشتیم و در حالی که تولید در شرایط بسیار 
ممتازی قرار داشــت، اما در حوزه توزیع با مشکلاتی روبرو 
بودیم که می تواند برای ما قابل توجه باشــد. همین بحران 
توزیع اساسا فلسفه وجودی برگزاری جشنواره مردمی فیلم 

عمار بود که خوشبختانه تا حد زیادی حل شد.
وی افزود: در فرآیند هنری و رســانه ای، »توزیع« در میانه 
راه قرار دارد. اساســا فلسفه توزیع ارایه به مخاطب است و 

فکر می کنم در این ۱۴ ســال ما در حوزه مصرف با وجود 
تمام تلاش ها با مشکلی مواجه شدیم که عمده آنها متمرکز 
بر توزیع درون گفتمانی اســت. یعنــی عمده محصولات 
ارایه شده در جشنواره متمرکز بر بچه های حزب اللهی شده 
که فقط آن ها بیننده آثار جشــنواره هستند. در حالی که 
ماموریت اصلی ما توزیع در میان همه مخاطبان اســت که 
باید در این زمینه برنامه ریزی هایی داشــته باشیم. موضوع 
فهم مخاطب و فهم مصرف کننده می باید بر اســاس ذوق 
سلیقه های مخاطبانی باشد که می بایست فعالان جشنواره 
مردمی فیلــم عمار به آن توجه کنند تــا بتوانیم »بحران 
مصــرف« را مرتفع کنیــم. دبیر چهاردهمین جشــنواره 
مردمــی فیلم عمار بیان کرد: یکی از مواردی که می توانیم 
به آن توجه کنیم بحث محتوا و قالب اســت. اینکه بتوانیم 
در فضای زمانی کوتاه حرف های عمیق بزنیم. چرا که این 
موضوع اهمیــت خاصی در عصر حاضر دارد که حتما باید 
به آن تمرکز ویژه ای داشته باشیم. عنصر دوم تاثیرگذاری 
در مصــرف، »جذابیت« اســت. به نظر مــن فضای امروز 
اقتضا می کند کــه به جذابیت ظاهری همــراه با »تنوع« 
توجه کنیم. تنوع امروز یک باب اصلی اســت که احساس 
می کنم امروز در گفتمان انقلاب کمتر دیده اســت. بحث 
چهــارم هم »خلاقیت« اســت که باید از قالب ســنتی به 
ســمت خلاقیت هایی برویم که امروزه با وجود امکانات کم 
هم می بایســت مورد توجه باشد. در این چارچوب موضوع 
»بازاریابی« از مهم ترین اولویت های عماریون است که قبل 

از تولید آثارشان باید با مخاطبان ارتباط برقرار کنند.

اســعد در بخش دیگری از صحبت های خود درباره حضور 
جشنواره مردمی عمار در فضای مجازی تصریح کرد: عمار 
باید از قلب انقلاب اســلامی ایران اینفلوئنسر تربیت کند. 
اصلا ظرفیت عمار در این اســت که مدلی را معرفی کند تا 
او تبدیل به یک اینفلئونسر مردمی شود. روح عمار مبتنی 
بر مردم اســت. ما دنبال ســلبریتی و اینفلوئنسر نیستیم، 
ما معتقدیم این جشــنواره می بایست در تربیت این حوزه 

شاهد اتفاقات ارزشمندی باشد.
حمید صالحی دبیر اجرایی جشنواره چهاردم فیلم عمار نیز 
با ارایه گزارشی از روند فعالیت های دبیرخانه، توضیح داد: 
بیش از ۳ هزار ۳۰۰ اثر در بخش های مختلف به دبیرخانه 
جشــنواره ارسال شد و با توجه به اینکه بخش هایی به این 
جشنواره اضافه شــد شــاهد حضور پر تعداد هنرمندانی 
بودیم که برای ما قابل توجه بود. وی افزود: بیشترین آثاری 
که به دبیرخانه جشــنواره رسیده متمرکز بر بخش مستند 
و فیلمنامه است. البته کار بررسی آثار به اتمام رسیده و به 

زودی درباره جزییات آن اطلاع رسانی می شود. 
وی با اشــاره به برگزاری آیین های نکوداشت چهاردهمین 
جشــنواره مردمی فیلم عمار هم گفت: پاسداشــت مازیار 
بیژنی به واســطه سه دهه حضور مســتمر و انجام کارهای 
عدالت خواهانه در حوزه فلسطین و جبهه مقاومت در قالب 
شب طنز انقلاب اسلامی، پاسداشت محمد حسین لطیفی 
به واســطه کارهایی که در حوزه ســینمای دفاع مقدس و 
فلسطین داشته، نکوداشت مرحوم پروانه معصومی به واسطه 
پنج دهه فعالیت در عرصه هنر انقلاب، نکوداشت سیدمحمد 

جوزی به واســطه ثبت تصویری خاطرات والدین شــهدای 
گرانقدر عرصه دفاع مقدس، را داریم. جایزه ویژه »دستکش 
ننــه عصمت« هــم در این دوره از جشــنواره بــه یکی از 
هنرمندان عرصه مقاومت اهدا می شود که نام هنرمند مورد 
نظر را در مراســم اختتامیه اعلام می کنیم. ما جوایز دیگری 
هم در حوزه های مختلف داریم که از ســوی مجموعه های 
دیگر به بخش جوایز جشنواره اضافه شده است که جزییات 

آن در روزهای آتی پیش روی مخاطبان قرار می گیرد.
محمدصادق شــهبازی قائم مقام شــورای سیاســتگذاری 
چهاردهمیــن جشــنواره مردمی فیلم عمار هــم در این 
نشست رســانه ای با قرائت متنی انتقادآمیز، از انگیزه های 

برگزاری جشنواره مردمی عمار سخن گفت.
وی گفت: ما به این سمت نرفتیم که از سلبریتی ها کاسبی 
کنیم. ما به سراغ هنرمندانی رفتیم که بر اساس داشته های 
مردمی و انقلاب اســلامی ایــران کار تولید کنند. اگر هم 
اکنون به خودمان انتقاد می کنیم می بایســت شرایطی را 
ایجاد کنیــم که دایره مخاطبان را وســیع تر کنیم. به هر 
ترتیب اصل ما شناســایی ظرفیت هنرمندان است و از هر 
هنرمندی که حاضر باشــد به داشته های مردم سر تعظیم 
فرود بیاورد، با آغوشــی باز میزبانــی خواهیم کرد. ما در 
فضای مجازی گدایی اینفلوئنســرها را هــم نمی کنیم اما 
تلاش می کنیم تا نیروهایــی را تربیت کنیم که بتوانند با 

مردم گفت وگو کنند.
در پایان این نشســت رســانه ای از پوســتر چهاردهمین 

جشنواره مردمی فیلم عمار رونمایی شد.

بر اساس آخرین اعلام قوه قضائیه پرونده سقوط هواپیمای 
اوکراینی در دیوان عالی کشــور در حال بررسی است و به 
گفته سخنگوی قوه قضائیه بیشتر جانباختگان این سانحه 
از اتباع ایرانی هستند و پرونده ای که در این باره در دیوان 
بین المللی دادگستری در جریان است، فاقد اعتبار قانونی 

و بر محور اهداف سیاسی است.
بــه گزارش فارس، ۱۴6۰ روز از آن ۲6 ثانیه کذایی فاصله 
بین دو شلیک که منجر به سقوط هواپیمای اوکراینی شد، 
می گذرد،هواپیمایی با ۱6۷ مسافر و ۹ خدمه که هیچگاه 

به مقصد نرسیدند.
در همان روزهای اول حادثه ســقوط این هواپیما، دستگاه 
قضایی به این پرونده ورود کرد و با انجام بررسی های فنی 
و قضایی که با مشــارکت اوکراینی ها انجام شــد، گزارش 
رســیدگی فنی درکمتر از یک ســال ارائه شــد و پس از 
شناسایی مقصران با جدیت و قاطعیت، بدون فوت وقت در 
رسیدگی، اقدام به تعقیب متهمان  و تنظیم کیفرخواست 
شــد.از همان ابتــدا مراحل قضائی این پرونــده با دقت و 
سرعت رفت و ۲۰ جلسه دادرسی عادلانه با حضور طرفین 

برگزار شد.

ختم رسیدگی ها اعلام نشده است
این پایان رســیدگی به پرونده سقوط هواپیمای اوکراینی 

نبود و پس از برگزاری دو جلســه دادگاه در سال ۱۴۰۰، 
شــکات و وکلای آن ها، اشــکالاتی را به مرحله تحقیقات 
و نظرات کارشناســی موجود در پرونده گرفتند که قاضی 
با وارد دانســتن این اشــکالات، پرونده را بابت رفع برخی 

نواقص به دادسرا برگرداند.

پرونده ای با 20 وکیل 
طی برگزاری جلســات دادگاه که در آن در مجموع ۱۱۷ 

شاکی شــکایت خود را ثبت کردند، ۵۵ نفر از شاکیان در 
جلسات دادگاه صحبت و قرائت لایحه داشتند و ۲۰ وکیل 
نیز به وکالت از شــاکیان شــکایت و ادله مربوطه را بیان 
کردند. رســیدگی های قضایی مرحله بــه مرحله در این 
پرونده انجام و در نهایت دادگاه نظامی یک تهران به عنوان 
مرجع رســیدگی کننده در فروردین ۱۴۰۲ رای بدوی را 
صادر کرد، رایی که تاکنون قطعی هم نشــده اســت و با 
اعتراض برخی از اصحاب پرونده به عنوان معترض نسبت به 

دادنامه، پرونده جهت رســیدگی به اعتراض به دیوان عالی 
کشــور ارجاع شد. بر اساس رای صادر شده، مجموع حکم 
حبس صادر شده در مورد متهم ردیف اول ) فرمانده سامانه 
دفاعی تور ام یک( ۱۳ سال حبس تعزیری  و اشد مجازات 
 )۱۰ سال حبس ( با احتساب ایام بازداشت قبلی قابل اجرا 

خواهد بود.

سوءاستفاده های بین المللی از رسیدگی ها
رســیدگی به پرونده ســقوط هواپیمای اوکراینی یکی از 
ســریع ترین رســیدگی ها از منظر صدور کیفرخواست و 
تشــکیل پرونده علیرغم خاص بودن متهمان پرونده بود. 
همین مســئله و رســیدگی های بی طرفانه دستگاه قضا، 
خشــم مدعیان غربی را به همراه داشــت به طوری که از 
همان ابتدا رنگ و بوی سیاســی به این پرونده دادند و  به 
همین منظور پرونده ای  در دیوان بین المللی دادگســتری 
به جریان انداختند، پروند ه ای است که چهار دولت اوکراین، 
کانادا، ســوئد و انگلیس با ادعای ذی نفعی در قضیه سانحه 
هواپیمــای اوکراین علیه ایران و با اهداف سیاســی اقامه 
دعوی کردند. اقدامات سیاســی مدعیان در حالی مطروح 
است که به گفته ستایشی بیشتر جانباختگان این سانحه از 
اتباع ایرانی هســتند و چنین شکایتی از اساس فاقد اعتبار 

قانونی و بر محور اهداف سیاسی است.
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سهیل اسعد در نشست خبری چهاردهمین جشنواره فیلم عمار: 

فیلمسازان عمار توجه بیشتری به ذائقه مخاطبان داشته باشند

آخرین وضعیت پرونده آن 26 ثانیه...

 »دندان مار« مسعود کیمیایی 
در موزه سینما

یکی از آثار شــاخص مســعود کیمیایی پس از اصلاح و مرمت در موزه 
سینما به نمایش در می آید.

مجموعه فرهنگی تاریخی موزه سینما فیلم »دندان مار« که توسط فیلمخانه 
ملی ایران اصلاح و مرمت شده را نمایش می دهد. این فیلم روز چهارشنبه 
۲۰ دی ســاعت ۱6 برای علاقمندان سینما در سالن فردوس به روی پرده 
می رود و بعد از نمایش فیلم نشســتی با حضور جواد طوســی و شاهپور 
عظیمی از منتقدان سینما پیرامون سینمای کیمیایی و فیلم »دندان مار« 
برگزار می شــود. »دندان مار« در جشــنواره فیلم برلین برنده جایزه ویژه 
و نامــزد جایزه خرس طلایی و همچنین برنده جایــزه ویژه هیات داوران 
جشنواره فیلم مونترال شــده است. در این فیلم بازیگرانی همچون فرامرز 
صدیقی، احمد نجفی، گلچهره ســجادیه، جــلال مقدم، رضا خندان،فریبا 

کوثری، سعید پیردوست، شاهد احمدلو و ... نقش آفرینی کرده اند.

 اعطای نشان درجه یک هنری 
به 5 موسیقیدان پیشکسوت

در آیین اختتامییه جشنواره موسیقی نواحی ایران، ۵ هنرمند پیشکسوت 
از وزیر فرهنگ نشان درجه یک هنری دریافت می کنند.

آیین اختتامییه شــانزدهمین جشنواره موســیقی نواحی ایران با حضور 
محمدمهدی اسماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و همچنین جمعی 
از مدیران فرهنگی و چهره های هنری شــامگاه سه شنبه ۱۹ دی ماه، از 
ســاعت ۱۹ در تالار رودکی برگزار خواهد شــد. در این مراسم قرار است 
۵ هنرمند پیشکســوت موسیقی نشــان درجه یک هنری خود را از وزیر 
فرهنگ دریافت کنند.شانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی ایران در دو 
بخش برگزار شــد؛ بخش اول آن به  صورت منطقه ای طی روزهای ششم 
تا بیست و سوم تیر ماه سال جاری  به  همت دفتر موسیقی معاونت امور 
هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، انجمن موسیقی ایران و با همکاری 

ادارات کل فرهنگ و ارشاد استان های سراسر کشور به اجرا درآمد.

 رکورد مخاطب موسیقی
شکسته شد

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی اعلام کرد: نوروز ۱۴۰۱ حدود ۴۰۰هزار 
نفر از کشــور برای حضور در اجراهای صحنه ای )کنســرت( از کشــور 
 خارج شــدند ولی در همان زمان یک میلیون نفر داخل کشــور مخاطب 

اجراها بودند.
به گزارش تسنیم، صحبت های وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در زنجان، 
با تحریف منتشــر شــد و بازخوردهایی داشــت، اما در اینجا اصل این 
صحبت هــا را می خوانید: محمدمهدی اســماعیلی گفت: این آمار اما در 
ســال گذشته به این شــکل تغییر یافته که در یک ماه یک میلیون نفر 
به اجراهای صحنه ای در ایران رفتند که این آمار ســابقه نداشــته است.
اسماعیلی ادامه داد: دولت ســیزدهم طبق وعده خود، توجه ویژه ای به 
موســیقی دارد که مقایســه آمار بخش های مختلف این صنعت در قبل 

و بعد از آغاز به کار این دولت، مؤید تلاش مسئولان این حوزه است.

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوا با تاکید براینکه تاثیرگذاری بارورســازی ابرها 
تنها برای وســعت های کوچــک و در یک بــازه زمانی 
مشخص تایید شده اســت، اظهار کرد: بارورسازی ابرها 
برای کشوری وسیع همچون ایران اجرایی و عملی نیست.
طی روز جاری اخباری مبنی بر بارورسازی ابرها توسط 
سازمان هواشناســی منتشر شده این در حالی است که 
به گفته رئیس مرکز ملــی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا متولی این امر وزارت نیرو اســت و 
ســازمان هواشناسی کشور در آن نقشی ندارد همچنین 
تاثیر بارورسازی ابرها بر بارندگی های کشور و در سطح 
گســترده و پهنه وسیع هنوز توسط نهادهای بین المللی 

تایید نشده است.
صــادق ضیاییــان در گفت و گو با ایســنا درباره میزان 
تاثیرگذاری بارورســازی ابرهــا بر میــزان بارندگی ها 
اظهار کرد: بارورســازی در بــازه زمانی و مکانی محدود 

اثرگذار اســت. برای مثال در رویدادی نظیر المپیک یا 
یک موقعیت مکانی نظیر پشت ســدها و دریاچه ها و... 
سابقه عملی دارد. وی با تاکید بر اینکه بارورسازی ابرها 
یک طرح تحقیقی اســت که در بسیاری از نقاط جهان 
اجرا می شود، گفت: نهادهای بین المللی معتبر اثرگذاری 
باروســازی ابر در بلندمدت و موقعیت مکانی به وسعت 
پهنه کشورها را تایید نمی کنند و اظهارات در این رابطه 
بیش از آنکه علمی باشــد، »گمانه زنی عامیانه« است و 
نمی تــوان قاطعانه گفت که ایــن کار در مقیاس بزرگ 
و بر بارندگی های یک کشــور می تواند تاثیرگذار باشد. 
در واقع این مســئله برای کشور پهناوری همچون ایران 
اصلا اجرایی و عملی نیســت. وی تاکید کرد: تحقیقات 
در زمینه باروســازی مســئله جدیدی نیســت و سابقه 
آن به ســال ۱۳۳۰ باز می گردد و محققــان ایرانی در 
دســتگاه های دولتی و پژوهشی نظیر وزارت نیرو نیز در 

این بازه زمانی روی این مسئله متمرکز بوده اند.

بارورسازی ابرها در ایران اجرایی و عملی است؟
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران گفت: ذخایر خونی 

کشور از چهار روز به هشت روز افزایش یافته است.
به گزارش وزارت بهداشت، مصطفی جمالی روز دوشنبه 
اظهار داشــت: با راه اندازی آزمایش غربالگری مولکولی 
قادر هستیم عوامل ویروسی همچون HIV را در کمتر از 

سه یا چهار روز تشخیص دهیم.
وی تصریــح کــرد: ۱۰۰ درصــد نیازهــای خونــی و 
فرآورده های خونی کشــور تأمین شده و هیچ کمبودی 
نداریم و ذخایر خون کشــور را از میانگین چهار روز به 

هشت روز رسانده ایم.
مدیرعامل ســازمان انتقــال خون ایران بــا بیان اینکه 
ســازمان انتقال خون ســالانه ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
مراجعه کننده دارد، اضافه کرد: ســال گذشــته از این 
تعداد مراجعه کننــده، ۲ میلیون و ۲۲۰ هزار نفر خون 

اهدا کردند.
جمالی از اهداکنندگان خون به عنوان ســرداران گمنام 

و از کارمنــدان انتقال خون به عنوان ســربازان عرصه 
ســلامت یاد کرد و گفت: اهدای خــون یک کار خیر و 
بشردوستانه اســت و وظیفه داریم در کل کشور شرایط 

اهدای خون را فراهم کنیم.
وی یادآور شد: اکنون ذخایر خونی کشور متوسط بالای 
هشــت روز اســت در حالی که در دولت های گذشــته 
ســه یا چهار روز بیشــتر نبود؛ به عنوان مثال در حادثه 
تروریستی کرمان ذخایره خونی خود استان جوابگو بود، 
هرچند ما از سایر اســتان  ها هم ذخایر خونی O منفی 

ارسال کردیم.
مدیرعامل سازمان انتقال خون با بیان اینکه تمام مراکز 
اهدای خون کشــور را در راســتای بررسی مشکلات به 
صــورت میدانی مورد بازدید قــرار می دهیم، بیان کرد: 
شــاخص های اهدای خون در ایران همچون کشورهای 
پیشرفته اســت و در سال گذشته هم در سلامت خون، 

رتبه برتر آسیا را کسب کردیم.

ذخایر خونی کشور به هشت روز افزایش یافت

فرهاد خادمی

زوج و فرد کردن خودروها در روزهای آلوده 
توجیه محیط زیستی ندارد

رییس فراکســیون محیط  زیست مجلس شورای اسلامی گفت: زوج و فرد کردن 
خودروها در روزهای آلوده توجیه محیط زیســتی ندارد بهتر اســت در روزهای 

آلوده خودروهای پاک تر اجازه تردد داشته باشند.

سمیه رفیعی با اشــاره به اینکه یکی از راهکارهای کاهش آلودگی هوا در زمان 
اوج آلودگی کاهش تردد خودروها اســت، اعلام کرد: در زمان تدوین راهکارهای 
تحقق این امــر، راحت ترین کار یعنی نصف کردن تردد خودروها و اجرای طرح 

زوج و فرد دیده شده بود.
وی با اشــاره به اینکه راهکارهــای مقابله با آلودگی هوا در شــرایط اضطراری 
آلودگی هوا باید به روز شــود، گفت: اکنون که محدوده طرح ترافیک و آلودگی 
هوا به روش مکانیزه کنترل می شود و بانک اطلاعات خودروها و میزان آلایندگی 

آنها نیز موجود اســت، باید راهکاری که توجیه محیط زیستی هم داشته باشد، 
جایگزین شود.

رئیس فراکســیون محیط زیســت مجلس افزود: به عنوان مثال، می توان تردد 
خودروهای هیبریدی یا خودروهایی که معاینه فنی برتر دارند در روزهای آلوده 
مجاز به تردد باشــند که به این ترتیب هم انگیزه خرید خودروهای پاک تر و کم 
مصرف تر بیشتر می شود و هم هدف قانونگذار برای کاهش بار آلایندگی و تردد 

خودروهای پاک تر محقق می شود.


